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Privatizacija 
se začenja

Vsi skupaj, z vodilnimi in vlado 
* v vred, vemo še zelo malo o tem,

q “'i. nekaj od tega, kar ve Tone Klepec,
« * T%j £ pa preberite na strani 2

Mi
in Evropa

Obisk v treh tovarnah svetlobne 
opreme, na Češkem, v Vzhodni in 
Zahodni Nemčiji, je bil hkrati zani
miv in zaskrbljujoč - stran 5



VODJA GOSPODARSKEGA SEKTORJA:

Kmalu prodaja 
internih delnic

Po 45 letih državne in družbene lastnine so 
delnice kot odkritje Amerike celo za vodilne 
državniške glave, kaj šele za »navadne« ljudi, 
ki smo jih kar naenkrat dobili pripete k plačil
nim listom. Vprašanj torej kar mrgoli in nekaj 
smo jih zastavili vodji gospodarskega sektorja 
Tonetu Klepcu.

20-odstotno gotovinsko poviša
nje plač je največ, kar si je naša 
delovna organizacija trenutno la
hko privoščila, je zatrdil glavni di
rektor. Delnice pa smo si (tako kot 
še v marsikaterem podjetju) poda
rili v prvi vrsti zato, ker brez tega 
osebnih dohodkov sploh ne bi mo
gli povečati. Zakon o izplačilu oseb
nih dohodkov namreč zahteva, da 
se del povišanja izplača v obliki 
vrednostnih papirjev. Kombinacija 
z zakoni o družbenem kapitalu, o 
podjetjih in o vrednostnih papirjih 
(ki so med seboj v nekaterih toč
kah tudi v protislovju) pa je dala 
enkratno možnost, da se podeli 
delavcem delnice v precej večji 
vrednosti in s tem pospeši privati
zacijo družbene lastnine. Vodstvo 
Saturnusa je skočilo na ta vlak, ki 
bo morda kmalu odpeljal, saj so 
spremembe zakonodaje že pred vra
ti. Vse podeljene delnice skupaj so 
vredne približno 35 milijonov din in z 
njimi smo zaposleni postali lastniki 
približno 10 odstotkov Saturnusa (po 
knjigovodski vrednosti).

Vsak zaposleni je dobil delnice 
tiste temeljne organizacije (bodoče 
delniške družbe), v kateri je zapo
slen. Delavci skupnih služb pa so 
prejeli delnice vseh treh temeljnih 
organizacij v razmerju, v kakršnem 
tozdi financirajo izplačila OD v 
skupnih službah.

Popolne pravičnosti, zlasti od ta
ko nagle odločitve, ni mogoče pri
čakovati. Podelitev delnic gre izklju
čno na račun poslovanja v mesecu 
avgustu in dobili so jih le delavci, 
ki so bili v tem mesecu zaposleni 
v Saturnusu za nedoločen čas. 
Delovna doba v Saturnusu ni pri
nesla nobenih razlik (oz. samo to
likšno, kolikršen je delež minulega 
dela v OD); praznih rok so zaen
krat ostali tudi upokojenci. Popusti
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za upokojence in popusti glede na 
delovno dobo v podjetju bodo, v 
skladu z zakonom o družbenem 
kapitalu, uveljavljeni šele kasneje, 
ko bo podjetje ponudilo delnice 
delavcem v odkup.

Lahko v naslednjih mesecih pri
čakujemo še dodatna izplačila v 
obliki delnic? Kaj te delnice prina
šajo delavcem? Kaj bo z njimi, če 
se zakonodaja spremeni? To so 
bila najpogostejša vprašanja na se
ji delavskega sveta DO, na katera 
so odgovarjali glavni direktor in 
člani kolegija. Kaj bo v prihodnjih 
mesecih, ni mogoče napovedati, 
ker še niso znane bodoče odloči
tve zvezne in republiške vlade.

Papirji, ki smo jih dobili zdaj, še 
nimajo lastnosti pravic delnic, do
kler se ne organiziramo kot delni
ška družba. Dotlej torej ne bodo 
prinašali dividend, ne bo jih mogo
če prodajati niti znotraj podjetja niti 
na prostem trgu, in vsak delavec 
Saturnusa tudi še ne bo imel tistih

pet stotink promila pravice do od
ločanja na osnovi lastništva kapi
tala. Kaj bo potem, je odvisno od 
zakonodaje in od odločitev orga
nov upravljanja delniških družb. 
Kakršnakoli že zakonodaja bo, del
nic delavcem ne bo mogla kar od
vzeti, in kakršnokoli bo že poslo
vanje Saturnusa, delavci ne more
jo ostati povsem praznih rok. Ko 
bo omogočeno trgovanje z njimi, 
jih bodo lahko bodisi prodali (vred
nost bo seveda odvisna od raz
merja med ponudbo in povpraše
vanjem, to pa od uspešnosti pod
jetja), bodisi kupili še dodatne in s 
tem povečali svoj delež v lastni
štvu podjetja in možnost sodelo
vanja v odločanju, je pojasnjeval 
glavni direktor.

Vita Cajnko

Nekateri pravijo: kaj naj s te
mi delnicami, dajte mi denar! 
Kaj je pravzaprav ta papir, ki 
smo ga dobili s septembersko 
plačo?

Delnica je dokument, s katerim 
se dokazuje delež lastništva nad 
podjetjem oziroma delež kapitala, 
ki ga je nekdo vložil v podjetje. Ker 
se vloženi kapital praviloma ne dvi
guje iz podjetja, lastnik navadne 
delnice nima pravice zahtevati iz
plačila dela kapitala, ki ga delnica 
predstavlja. Pri internih delnicah 
pa se lahko v statutu opredeli, da 
se delavcu izplača protivrednost, 
če zapusti podjetje in še v nekate
rih drugih primerih. V Saturnusu 
status internih delnice še ni v celoti 
opredeljen, vendar ne načrtujemo 
gotovinskega izplačila. Predpo
stavljamo pa, da se bodo interne 
delnice prej ali slej spremenile v 
navadne delnice, ki se bodo lahko 
prodajale in kupovale na tržišču in 
ki bodo prinašale dividende, če bo 
ustvarjen dobiček in če bodo to 
omogočali razvojni načrti.

Slišali smo, da smo s temi pr
vimi delnicami delavci postali 
lastniki približno 10 % Saturnusa 
po knjigovodski vrednosti. Kako 
je bila izračunana ta vrednost?

Teh 10 % je približek, v resnici je 
nekaj razlik po posameznih tozdih. 
Tudi pri teh izračunih pravila igre še 
niso natančno določena. Običajno 
se vzame za osnovo zadnji zaključni 
račun. V prvih letošnjih mesecih je 
bila inflacija še visoka, za to smo 
vrednost kapitala revalorizirali. Če bi 
upoštevali izhodiščno nominalno 
vrednost, bi bil naš delež celo večji, 
znašal bi okrog 15 %t

Kakšna bo vrednost delnic kas
neje, ko bodo naprodaj na trgu, zdaj 
ni mogoče napovedati. Ta vrednost 
je običajno odvisna od pričakova
nega donosa, od ocene perspektiv
nosti posameznega podjetja.

Septembra so bile delnice, kot 
del OD, obračunane na račun po
slovanja v avgustu. Imamo pokri
tje za tako maso osebnih dohod
kov?

Naš poslovni izid nam to omogoča, 
pustili smo si tudi nekaj rezerve, da 
ne bi zašli v težave in bili prisiljeni 
kasneje zniževati osebnih dohodkov.

V kolikšni meri naj bi se Satur
nus privatiziral na ta način, skozi 
izplačilo osebnih dohodkov?

Naš cilj je, glede tega smo v vod
stvu precej soglasni, da čimvečji del 
podjetja preide v last delavcev. Ko
liko bo mogoče razdeliti kot del oseb
nih dohodkov, je odvisno od naših 
poslovnih rezultatov. Pripravljamo 
pa se tudi na prodajo internih delnic, 
kar lahko storimo še pred formalno 
reorganizacijo, potem ko se bomo 
dogovorili, kakšni bodo odnosi med 
sedanjimi tozdi in skupnimi službami. 
Pri prodaji internih delnic bodo lahko 
prišli na svoj račun tudi upokojenci, 
upoštevani pa bodo tudi popusti gle
de na delovno dobo v podjetju.

Komu bi pripadal iztrženi denar 
v primeru prodaje internih delnic 
- podjetju ali državi?

Če gre za novo pridobljeni kapital, 
če se torej s prodajo delnic poveča 
vrednost celotnega kapitala podje
tja, ostane denar v podjetju. Če pa 
se prodaja obstoječi kapital, ki je 
zdaj v družbeni lasti, se vrednost 
celotnega kapitala podjetja ne spre
meni, spremeni pa se lastninska 
struktura. Denar gre v tem primeru v 
vladni agenciji za prestrukturiranje 
in rekapitalizacijo.

Vprašanje, v kakšnih odnosih 
bodo delniške družbe, v katere se 
bo organiziral Saturnus, ostaja še 
odprto. Kakšne teoretične mož
nosti pa obstajajo?

ČAKAJOČ NA DELNIŠKO DRUŽBO

Delavci že lastniki 
desetine Saturnusa

Tozdi Saturnusa se bodo najkasneje do 31. 
marca organizirali kot delniška družba, so skle
nili delavski sveti. Izdana pa so bila tudi prva 
potrdila, ki bodo kasneje veljala kot delnice. 
Satumužani smo jih prejeli kot del povečanih 
osebnih dohodkov.



TONE KLEPEC:

To bodo 
prave delnice

► Možnost, da bi se organizirali kot 
enovita družba z enim žiro računom 
in zgolj z internim ugotavljanjem po
slovne uspešnosti, smo že odpisali. 
Jasno je že, da bo vsak od sedanjih 
tozdov samostojna pravna oseba. 
Tu pa sta dve možnosti. Vsak seda
nji tozd lahko prenese pretežni del 
kapitala v delovno skupnost, ki po
tem kot holding družba vloži kapital v 
delniške družbe hčere in če je višina 
tega kapitala dovolj visoka (če ima 
tako imenovani kontrolni paket), lah
ko dejansko tudi upravlja z njimi. V 
tem primeru je torej moč koncentri
rana v tej holding družbi.

Druga možnost pa je, da trije se
danji tozdi ustanovijo četrto podjetje, 
verjetno kot družbo z omejeno zave
zo, ki zanje opravlja določene sto
ritve. V tem primeru je vsaka del
niška družba, sedanji tozd, nadreje
na tej četrti družbi, sedanjim skup
nim službam. V njenem upravnem 
odboru sedijo lastniki oz. predstav
niki delniških družb in upravljajo z 
njo.

Glede na mnenja, ki jih zagovar
jajo v tozdih, pride v poštev pred
vsem zadnja varianta. Pri tem pa se 
poudarja, da je treba odnose med 
sedanjmi tozdi tudi v bodoče vzdrže
vati na podobni ravni kot sedaj, kar 
se uredi v posebnih dolgoročnih po
godbah. Na primer: Finančna služba 
zdaj opravlja funkcije za vsak tozd 
posebej, hkrati pa ščiti interese celo
te. Interes je, da podobno deluje tudi 
v bodoče, da torej presežke denarja 
v enem podjetju, do dogovorjene vi
šine, lahko prednostno usmerja v 
druge družbe, pod enakimi pogoji, 
kot veljajo za bančne kredite.

Kako daleč pa so tozdi pri raz
reševanju medsebojnih lastnin
skih vprašanj?

Vprašanje delitve premoženja se 
mi sploh ne zdi tako zelo pomembno 
za samo reorganizacijo. Nerazči
ščenih je nekaj vprašanj med Orod
jarno in Embalažo, kar pa je mogo
če rešiti samo z dogovorom. No
benega drugega recepta ni. Isto vel
ja za vprašanje pravic ustanoviteljev, 
ki naj bi jih imela Embalaža do 
Avtoopreme. Možen je le dogovor ali 
sodni spor, ki pa bi bil dolgotrajen in 
bi izčrpaval veliko energije vsem 
udeležencem. A to ni ovira, da se 
tozdi ne bi mogli organizirati kot del
niške družbe.

Vita Cajnko

Bolniki 
pod kontrolo

Zaradi suma, da nekateri delavci 
zlorabljajo bolniški stalež, je že pred 
kratkim padel predlog, da naj vse bol
niške odobrava le naša zdravnica, 
uvedejo pa naj se tudi kontrole na 
domu.

Prvi del predloga se je izkazal kot 
neracionalen, kar je obrazložil v.d. vodje 
splošnega in kadrovskega sektorja Dra
go Kasagič:

»Samoupravni sporazum o postopkih

in načinih uresničevanja pravic do zdrav
stvenega varstva določa, da ugotavljajo 
začasno zadržanost z dela za delavce 
zaposlene v OZD, zdravniki v zdravstve
nih enotah, ki delujejo v teh organizacijah 
združenega dela.

Če delavec zboli zunaj kraja svojega 
prebivališča oziroma zaposlitve in ne 
more do tega zdravnika, ugotavlja njego
vo zdravstveno stanje zdravnik v najbližji 
zdravstveni organizaciji. Če ta zdravnik 
sodi, da obstajajo razlogi za odsotnost z 
dela, mora delavec v roku 3 dni obvestiti 
o tem zdravnika v OZD. Le-ta na podlagi 
dokumentacije ali kasnejšega pregleda 
ugotovi upravičenost do delavčeve od
sotnosti z dela zaradi bolezni.

V Saturnusu so ti primeri dokaj redki in 
zdravnica vedno naknadno ugotavlja 
upravičenost do delavčeve odsotnosti z 
dela.

Večji problem predstavlja določilo na-
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Plutal ne 
naroča več

Naša tiskarna že nekaj mesecev sko
raj ne dela več za Plutal, ker je zahteval 
prenizko ceno, s katero Embalaža ne bi 
mogla pokriti niti stroškov. Poleg tega pa 
je bilo to podjetje eden največjih dolžni
kov, ki Embalaži celo še zdaj dolguje več 
kot pol milijona din. Tako sta na seji 
gospodarskega odbora DO pojasnila ko
mercialni direktor Andrej Lazar in direk
tor Embalaže Zvone Žepič.

Zanimanje med delavci Embalaže je 
razumljivo, kajti Plutal je bil leta in leta 
največji naročnik zunanjih storitev naše 
tiskarne, pa čeprav je v zadnjih desetih 
letih vztrajno zmanjševal obseg naročil 
pri nas in se obračal k MGK-ju. Tudi 
celoten obseg dela v tiskarni, ki ga merijo 
s številom prehodov kovinskih plošč, se 
je namreč vztrajno zmanjševal. Lani je bil 
že za tretjino manjši kot leta 1980, pri
bližno za toliko pa so se v tem času 
zmanjšala tudi naročila Plutala. Še lani je 
naša tiskarna opravila dobro tretjino vseh 
prehodov za Plutal; med storitvami za 
zunanje naročnike pa je bil delež Plutala 
kar 80 odstotkov.

vedeno v prvem odstavku, saj je v koliziji z 
določilom istega samoupravnega spora
zuma, ki pravi, da uporabniki pri uresni
čevanju pravic do zdravstvenih storitev 
svobodno izbirajo zdravstveno organiza
cijo in zdravnika. V kolikor bi kljub temu 
zahtevali, da se v naši ambulanti veri
ficirajo bolniški staleži, ki so odobreni v 
ambulantah izven DO, bi to pomenilo le 
dodatno administriranje brez kakršnihkoli 
učinkov.«

Delavski svet DO pa je imenoval komi
sijo za kontrolo bolniškega staleža, ki jo 
vodi Dušan Marci uš, po enega člana pa 
imenujejo odbori za delovna razmerja iz 
vsakega tozda oz. skupnih služb. Kon
trolo bosta opravljala vodja in član iz 
tozda v katerem dela kontrolirani dela
vec. Komisija bo o svojih ugotovitvah 
poročala zdravnici obratne ambulante, ki 
bo presojala, če gre v resnici za zlorabo 
bolniškega staleža.

Naspani 
v Evropo

Za tiste, ki morda še ne vedo: s 
17. septembrom se je delovni čas 
za zaposlene v skupnih službah 
premaknil za eno uro. Na delo torej 
prihajajo med 7. in 8. uro, odhajajo 
pa med 15. in 16. uro. Sprememba 
je bila uvedena zaradi prilagajanja 
delovnega časa tistemu, ki ga ima
jo naši poslovni partnerji v tujini, 
sprejel pa jo je delavski svet skup
nih služb. Sklep je bil zgolj (neob
vezna) formalnost, kot je delničar
jem na seji razložil glavni direktor, 
kajti nova zakonodaja daje direk
torjem pristojnost, da sami spre
jemajo take odločitve.
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ECO-CAN IN KUPCI

Brez kakega posebnega hrupa teče
jo v Embalaži priprave na proizvodnjo 
nove pločevinke za kemične snovi, ki 
naj bi stekla konec prvega četrtletja 
prihodnjega leta. Zaenkrat gre vse po 
terminskem planu, je zatrdil Alojz Alič 
iz razvoja Embalaže. Dobaviteljem stroj
ne opreme (avstrijski IGM v sodelova
nju z več znanimi evropskimi proizva
jalci strojev), ki bodo izdelali tudi prva 
orodja, so poslali zahtevane vzorce 
pločevine ter vzorce pločevink in palet, 
ki jih potrebujejo za izdelavo paletiza- 
torja. V Zalogu, kjer bosta stali liniji za 
izdelavo obodov in pokrovov, so izpraz
nili prostor in urejajo potrebne priklju
čke za stroje, ki bodo prispeli pred kon
cem leta. V strojegradnji pa so začeli 
izdelovati trakove za transport med stro
ji.

če bodo linije delovale, kot je treba, 
bodo torej naši kupci iz vrst kemične 
industrije lahko klasične pločevinke za 
barve in lake začeli zamenjevati z no
vimi že čez pol leta. V Embalaži so se 
zavarovali, da tudi morebitni tehnični ali 
tehnološki spodrsljaji ne bodo ogrozili 
preskrbe kupcev, saj bo stara linija v 
prehodnem obdobju še delovala.

In zakaj pravzaprav naj bi kemična 
industrija začela uporabljati novo vrsto 
pločevinke? Odgovor je skrit v prvem 
delu njenega imena. ECO pomeni eko
logijo, ECO pomeni ekonomičnost. Pred
nost tega izdelka, katerega oblika je 
zaščitena tako v Jugoslaviji kot v tujini, 
smo v našem glasilu pred meseci že 
predstavili, a kratka ponovitev najbrž 
ne bo odveč.

Barve in lake dobi danes potrošnik v 
pločevinkah znane valjaste oblike s po
krovom, ki je vtisnjen v odprtino na 
vrhu. Široki zgornji obroč onemogoča, 
da bi se pločevinka izpraznila do konca. 
S prazno embalažo torej potrošnik od
vrže tudi nekaj vsebine, ki onesnažuje 
okolje. ECO-CAN se zapira na druga
čen način, zato tega obroča, ki ovira 
izlivanje, nima. Že samo to pomeni pri
hranek materiala, poleg tega pa je no
va pločevinka narejena iz tanjše ploče
vine. Za njeno izdelavo se porabi 21 % 
manj pločevine, ki je največja postavka 
v končni ceni.

Seznam prihrankov pa se s tem šele 
začenja. Nove pločevinke so rahlo ko- 
nusne oblike, prazne se zato lahko zla
gajo druga v drugo, kar občutno poceni 
transport, zmanjša pa tudi večne za
gate s skladišči, saj je za skladiščenje 
ECO-CAN potrebno 70 % manj prosto
ra. Pet praznih pločevink zavzame le 
toliko prostora kot dve polni. A tudi 
polne je lažje skladiščiti, ker so izdela
ne tako, da dno vrhnje trdno sede v 
pokrov spodnje. Prednosti s tem še ni 
konec, na kar je ob predstavitvi opo
zoril celo eden od kupcev. Dejstvo, da 
se pločevinke zlagajo ena v drugo, nu
di kupcem tudi možnost dodatne avto
matizacije polnjenja, kajti podajati jih je 
mogoče na podoben način kot pokrove.

Da bi kupci lahko uporabljali ECO- 
CAN, bodo potrebne drobne prilagodi
tve orodij na njihovih polnilnih linijah. 
Poseg je preprost in razmeroma poceni, 
po njem pa bo mogoče na istih linijah 
polniti in zapirati tako nove kot klasične 
pločevinke. Lahko bi jih opravila tudi

Najbolj cenjen izum 
je pocenitev

Cenejši transport in lažje skladiščenje, to sta le dve, 
za naše kupce verjetno najprivlačnejši prednosti nove 
pločevinke, ki ji je videti, da je njen konstruktor, Alojz 
Alič iz razvoja Embalaže, pri njenem snovanju mislil 
praktično na vse. Predstavitev kupcem na gradu Strmol, 
ki je bil še nedavno zaprt protokolarni objekt, je bila zato 
skorajda bleščeča (če izvzamemo nekaj nepotrebnega 
okolišenja v zvezi s ceno). Pokazala pa je tudi, da bo 
treba v naslednjih mesecih s kupci rešiti še nekaj pro
blemov - z voljo obeh strani in s prizadevanjem pred
vsem Saturnusa.

Zaradi njegove izredne skromnosti Alojza Aliča marsikdo sploh ne 
pozna, čeprav ta strojni tehnik dela v razvoju embalaže že 26 let. Zanj ni 
rutine-ima odprte oči za nove tehnične dosežke v svetu in tudi razmišlja, 
kako bi lahko izdelke izboljšali in pocenili. ECO-CAN ni njegova prva ino
vacija: med drugim je do podrobnosti zasnoval celo serijo vlečenih plo
čevink konusne oblike, ki so pred leti požele nagrado na novosadskem 
sejmu. Za njihovo proizvodnjo bi potrebovali manj delavcev kot klasične, 
nič investicij, pa še prihranili bi (mi in kupci) pri skladiščnem prostoru in 
transportu. Zal pločevinke nikoli niso bile predstavljene kupcem.

servisna služba Embalaže, vendar so 
zdaj naši embalažerji bolj naklonjeni 
misli, naj bi, v izogib morebitnim kas
nejšim pripombam, prilagoditve opravili 
sami proizvajalci polnilnih linij. Dogovo
rili so se že s tovarno De Vree, pro
izvajalko polnilnih linij, ki jih uporabljajo 
v Colorju, Belinki in Heliosu. Pri drugih 
naših kupcih je še treba zbrati informa
cije o opremi in se dogovoriti o tem, 
kdo, kdaj in za kakšno ceno bo priredil 
orodja. Meseci, ki še manjkajo do za
četka redne proizvodnje, zlasti pa do 
začetka poskusne proizvodnje, ki naj bi 
stekla že kmalu po novem letu, bodo 
torej kratki. V tem času bo treba kupce 
res dobro seznaniti z nedvomnimi pred
nostmi, ki jih nudi ECO-CAN, in po 
možnosti tudi kar s posredovanjem Sa
turnusa organizirati tehnične prilagodi
tve. Škoda bi bilo namreč, če bi projekt 
zašel v škripce le zaradi nepripravlje
nosti kupcev.

Saturnus proda polovico vse emba
laže za barve in lake v Sloveniji, v Slo
veniji in na Hrvaškem skupaj pa dve 
tretjini. Na prvi predstavitvi sredi sep
tembra so bili le predstavniki kupcev iz 
teh dveh republik, čeprav bo treba 
ECO-CAN, če naj bodo zmogljivosti no
vih linij zapolnjene, brez dvoma ponu
diti tudi drugim. Težko bi bilo pričako
vati, da bo med kupci kar vidno vršalo 
od navdušenja nad novostjo, še zlasti, 
ker so jih dolgoletne izkušnje v jugo
slovanskem prostoru naučile previdno
sti. Vendar je bilo v zvezi z uporabno
stjo nove pločevinke slišati zelo malo 
pomislekov, in na vse so naši emba
lažerji znali prepričljivo odgovoriti. Čast
no se je Saturnus odrezal celo ob ne
koliko ironičnem vprašanju gosta iz Be
linke, ki ga je zanimalo, če bo Saturnus, 
ko se že tako postavlja z načrtovanim 
uvajanjem sistema »just in time« v Avto- 
opremi, poslej sposoben dobavljati em
balažo takrat, kadar jo kupci potrebu
jejo. Direktor Embalaže je dejal, da bo
do nove linije z večjimi zmogljivostmi in 
krajšim proizvodnim časom prispevale 
tudi k hitrejšim dobavam.

Kupce še najbolj skrbi, kakšna bo 
cena, in od naše komerciale so hoteli 
slišati zagotovilo, da se bo prihranek 
pri pločevinki in delovni sili (linije bodo 
namreč visoko avtomatizirane), v resni
ci odrazil v nižji ceni - ali vsaj, da 
zaradi vlaganja v novo opremo ECO- 
CAN ne bo še dražji od klasične ploče
vinke. A pri nas podatka o ceni očitno 
ni tako lahko dobiti kot na primer pri 
Volksvvagnu, ki že lep čas razglaša bo
dočo ceno novega golfa, čeprav bo na 
trgu šele čez debelo leto dni. Ko so 
gostje iz komercialnega direktorja An
dreja Lazarja končno izvrtali izjavo, da 
bo nova embalaža cenejša, je to izzva
lo veliko opaznejše navdušenje kot vse 
prej naštete prednosti skupaj. V inkri
miniranih netržnih časih bi rekli, upaj
mo, da bo obljuba držala. Danes pa ni 
kaj upati - pločevinka bo morala biti 
konkurenčna, ali pa bo Embalaža s to 
investicijo, vredno 7 milijonov nemških 
mark, doživela krah. Sedanji izračuni 
pa kažejo, da bo s prodajo predvidenih 
količin novih pločevink mogoče pokri
vati vse stroške, vključno z dolgom, ki 
ga bo treba odplačati v treh letih.

Vita Cajnko
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Levo: Autopal, celoten tovarniški kompleks, v katerem dela 3.500 
ljudi; desno: Hella, obrat v Lippstadtu, eden od petih, ki jih ima Heila 
samo v Nemčiji. Hella ima tovarne v 12 državah na vseh celinah, v vseh 
skupaj je zaposlenih 16.000 delavcev, izdelki te firme pa se prodajajo v 
132 državah.

Ml IN EVROPA

Kaj profit - preživetje!
Nedavni obisk treh naših vodilnih, Jožka Cuka, Dani

jela Gambergerja in Andreja Lazarja, v dveh vzhodno
evropskih in eni zahodnoevropski tovarni svetlobne opre
me je bil hkrati zanimiv in zaskrbljujoč. Ko je Vzhod iz 
davno pokopane podzavesti potegnil pojem profita, je 
namreč spoznal, da mu gre v resnici za preživetje; zato 
podjetja pojem konkurence omejujejo skorajda le še na 
vprašanje, kdo se bo prej in uspešneje povezal s kak
šnim od uveljavljenih proizvajalcev iz razvitejšega dela 
sveta.

NAŠA KONKURENCA PRIHAJA 
Z VZHODA

Če smo bili navajeni gledati na 
Vzhod kot na črno Afriko, je bila ta 
miselnost prenapeta in domišljava 
verjetno že v izhodišču. Danes pa 
bi bilo tako razmišljanje zaradi 
svojega uspavalnega učinka celo ne
varno. Prej nepredušno zaprta gos
podarstva si namreč snemajo plačni
ce in po njih stegujejo roke novih tr
gov in dobičkov željne Zahodne dru
žbe, ki bodo dokaj toga in zastarela 
podjetja po vsej verjetnosti kmalu 
precej predelale.

Češki Autopal in vzhodnonemška 
Ruhla sicer danes po kvaliteti opa
zno zaostajata za Avtoopremo, pra
vi Danijel Gamberger. Doslej se 
namreč ti tovarni skorajda nista so
očali z zahtevani po visokih kako
vosti. Autopal prodaja večji del sve
tlobne opreme doma, precej pa tu
di v Sovjetski zvezi. Proizvaja tudi 
hladilnike za avtomobile, ki so vgra
jeni v vzhodnonemške trabante in 
vvartburge. Proizvodnih zmogljivosti 
imajo za dve Avtoopremi. Tehno
logije izdelave plastičnih parabolo- 
idov sicer še niso osvojili, precej 
dobro pa obvladajo tehnologije za 
proizvodnjo kakovostnih kovinskih 
žarometov. Njihovi razvojniki se 
ukvarjajo tudi že z reflektorji pro
stih površin in homofokalnimi re
flektorji. Autopal ima tudi veliko in 
dokaj dobro opremljeno orodjarno. 
V njej delajo na primer s tremi stro
ji za žično erozijo in dvema za uto- 
pno erozijo ter s triosnim CNC rez- 
kalnim strojem; tudi oddelek za ko
ordinatno vrtanje in frezanje je do
bro opremljen in urejen, prav tako 
štancarija...

Ruhla je še večji proizvajalec 
svetlobne opreme kot Autopal. Za
posluje sicer pol manj delavcev, 
približno 1500, izdela pa približno 
6,5 milijonov žarometov na leto, 
kar je trikratna letna količina Avto- 
opreme. Poleg tega delajo še dru
ge avtomobilske svetilke in hupe. 
Svetlobno opremo prodajajo večji 
del na Vzhodu - njihovi največji 
odjemalci so Moskvič, VVartburg in 
Trabant -, delajo pa tudi žaromete 
za golfa, sicer manjše količine kot 
Saturnus. Kar se opremljenosti ti
če, zaostajajo za Saturnusom - za 
zdaj. So namreč tik pred združitvi
jo z Boschem, ki bo sliko hitro moč
no sprerhenil. Na ta račun so že

naročili nekaj novih strojev za obli
kovanje paraboloidov in za napa- 
revanje. Po združitvi nameravajo 
proizvodnjo žarometov podvojiti.

Prihodnost obeh omenjenih to
varn je seveda v veliki meri odvi
sna od prihodnosti njihovih seda
njih kupcev. Dejstvo, da Ruhla pro
daja na Vzhodu, kmalu ne bo več 
pomenilo posebne popustljivosti pri 
kvaliteti. VVartburg se že brati s 
VVoIksvagnom, v kratkem pa bo 
prevzel tudi proizvodnjo Oplove 
vectre. Trabant namerava prevzeti 
del proizvodnje novega modela gol
fa. Tudi Autopal bo v prihodnosti 
prisiljen bistveno izboljšati kvaliteto 
- če ne takoj za druge kupce, pa 
prav kmalu vsaj za Škodo, ki se 
spogleduje z več zahodnoevrop
skimi avtomobilskimi tovarnami, 
najverjetneje pa se bo povezala s 
Volksvvagnom. Praktično ni več 
dvoma, da se bo prej ali slej tudi

Autopal »prodal« eni od uveljavlje
nih tujih tovarn svetlobne opreme.

ZAHOD NE POTREBUJE VEČ 
»ČRNCEV«

Danes pa je razlika med Vzho
dom (vključno z nami) in Zahodom 
tolikšna, da so naši trije poslovodniki 
občutili ogled Helle, ki so jo obis
kali v sklopu istega potovanja, sko
raj kot selitev na drug planet. Imeli 
so priložnost, ki jo Hella doslej obi
čajno ni nudila, da se sprehodijo 
po njihovih proizvodnih obratih in 
laboratorijih. Hella proizvaja razno
vrstno svetlobno opremo za večino 
evropskih avtomobilskih tovarn, 
kot so BMW, Opel, Audi, Volkswa- 
gen, Ford, Fiat, Mercedes itd, pa 
tudi za nekatere japonske avtomo
bile, poleg tega pa še alarmne na
prave, brisalce, spojlerje, pokrove 
za kolesa, volane, ogledala, priro

čne svetilke, orodja in še bi lahko 
naštevali. V njihovem več kot 100- 
stranskem splošnem prodajnem 
katalogu ne manjka niti konfekcija 
z znakom firme. Hella je ime, ki se 
prodaja.

Gostom iz Saturnusa so poka
zali tovarno v Padderbornu, kjer 
imajo livarno in galvanizacijo, to
varno v Lippstadtu, kjer izdelujejo 
plastične in kovinske dele svetlo
bne opreme in sestavljajo v kon
čne izdelke, ter kontrolne in raz
vojne laboratorije. Uporabljajo naj
sodobnejšo opremo in postopke; 
močan vtis je na obiskovalce iz 
Saturnusa naredil postopek litja 
cinkove legure, iz katere delajo 
polizdelke z izredno tankimi ste
nami, tako da z njimi na primer 
nadomeščajo običajno plastično 
ohišje meglenk. Proizvodnja je po
vsod visoko avtomatizirana in ro
botizirana; posebno impresiven je 
bil pogled na proizvodnjo v obratu 
plastike, kjer s 174 stroji izdelajo 
vsak dan milijon različnih plastičnih 
delov, v proizvodnih halah pa sko
rajda ni mogoče videti človeka. Ro
boti opravijo tudi večino dela v 
montaži.

Hella ogromno vlaga v razvoj, o 
čemer priča že velika stavba s 
5.000 kvadratnih metrov površine, 
v katero so pred nedavnim preselili 
razvojne in kontrolne laboratorije. 
Tam opravljajo vse raziskave, od 
raziskav materialov do konstruira
nja in preizkušanja novih izdelkov, 
pri tem pa sodelujejo s fakultetami 
in drugimi znanstvenimi ustano
vami. Konstruiranje s pomočjo ra
čunalnikov in računalniško vodenje 
proizvodnje ni tam več nobena po
sebna znanost, temveč običajen 
način dela.

Le s močno razvitimi lastnimi 
možgani lahko podjetje uspeva v 
svetu sodobne avtomobilske indu
strije, ki svojim dobaviteljem ni več 
pripravljena servirati niti tehno
loških niti oblikovnih rešitev na pla
dnju. Od njih ne zahteva več po
drejanja, temveč partnerstvo pri 
kreiranju novih avtomobilov, katerih 
modeli se bodo v prihodnosti ved
no,hitreje menjavali. Tako je Satur- 
nužanom dejal g. Jurgez iz BMW- 
ja, kjer so se tudi oglasili na kra
tek obisk, in še dodal, da bodo pro
izvajalci brez lastnega razvoja tež
ko preživeli, če se ne bodo pove
zali z razvojno močnimi firmami.

Vita Cajnko 
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KAKOVOST

V stroških neustre
znosti na Vzhodu vodi 
nabava s 40 %, sledi 
ji prodaja z 20 %, pa 
razvoj in marketing, 
vsak z 10 %...

Nedavno se je sestal 
konzilij tozdovskih pred
stavnikov za kakovost, 
ki naj bi izoblikoval 
skupne standarde sto
ritev skupnih služb.

OBSTANEK EMBALAŽE: KAKOVOST

Na močvirju ne zidaš 
nebotičnika (II)

Ker se obstoječega stanja ne da ob
jektivno oceniti in izboljšati drugače kot 
skozi kritičen pogled v družbo in čas, v 
katerem je to stanje nastajalo, sem 
pred nekaj meseci kritiziral polpretekle 
družbene odnose, katerih refleks so bili 
tudi odnosi v gospodarstvu. Mutante 
tedaj nastalih lastninskih odnosov sku
šamo prav zdaj spreminjati.

Ker imajo lastninski odnosi še kako 
velik vpliv na uspešnost zagotavljanja 
kakovosti (kakovost dela človeka), za 
osvežitev spomina ponavljam isto vajo 
še enkrat - drugače, in se nameravam 
šele v nadaljevanju posvetiti rezultatom 
»Programa Q« - bistvu sestavka.

V zametkih novega družbenega reda 
se je ljudska in kasneje proletarska ob
last, v svoji sintetični nezrelosti, znašla 
v krogu imenovanem Paradoks: v ime
nu humanosti je razdelila narodno bo
gastvo (kar ga ni uničila) med proleta
riat, recimo med vse enako, po princi
pu enako velikih želodcev. Taka vlada
vina večine še danes izgleda na prvi 
pogled pravična. A ker je nadpovpre
čno ustvarjalna vedno le manjšina, na
grajevana enako kot manj ustvarjalen 
povpreček, je bila (naj bi bila) bolj us
tvarjalna le za zdravje tistega organa, 
ki ga po dobri stari ljudski šegi moški 
vedno nosimo s seboj. Seveda je zato 
postala inteligenca neproduktivna, kon
kurenca uničena, napredka ni bilo in 
blagostanje za vse je bilo čedalje dalj. 
Princip enako velikih želodcev se ni 
obnesel: večina je križala Kristusa!

Če sem zatorej v prejšnjem sestavku na
pisal v glasita, kako samoljubno smo do ne
davna severni Balkanci blodili po blod
njaku anarho-samoupravnega gospo
darjenja, in da nas razviti svet v tem ni 
kdove kako posnemal, se zgodovinopi
sje v tem času ni bistveno spremenilo. 
Zagotovo pa so se znotraj Embalaže 
nekatere stvari premaknile. Po številnih 
parametrih - na bolje.

Menda sem tedaj med vrsticami izlil 
svoje razočaranje nad notranjo organi
ziranostjo - na delovanje poslovnega 
sistema, češ da se ne ve dobro, kdo 
pije, kdo plača, in da še tisti, ki pije, ni 
neznansko žejen. Sicer naš poslovni 
sistem še vedno ne diha s sistemom 
zagotavljanja kakovosti, saj se ni v ni
čemer bistveno spremenil, je pa zato 
vsaj jasno, kako se mora spremeniti in 
obstaja radostno upanje, da se bo to 
zares zgodilo. Kako?

Zagotavljanje kakovosti, ki ga v Em
balaži uvajamo pod imenom »Program 
Q«, je sinonim za ustrezno organizaci-
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jo poslovnega sistema. Zadevo smo 
preplonkali od Zahodnjakov, ki pravijo 
da podjetje, katerega organizacija po
slovnega sistema Štirna, ne zna delati 
slabih izdelkov. Če ne bi v preteklosti 
zanemarili zdrave kmečke logike, bi do 
tega zaključka prišli tudi sami - zdav
naj. Zahodnjaki so nam naredili še eno, 
omembe vredno uslugo: Pri študiju 
Vzhodnih gospodarstev so opravili anali
zo stroškov neustreznosti, ki jih povzroča
jo posamezne organizacijske enote, iz 
katere se lepo vidi, čemu je potrebno 
sistem zagotavljanja kakovosti graditi 
na nivoju poslovnega in ne le proizvod
nega sistema. Dognali so, da v stro
ških neustreznosti na Vzhodu vodi Na
bava: zbrala je zavidljivih 40 % (na Za
hodu 15 %), sledi ji Prodaja z 20 %, 
pa Razvoj in Marketing, vsak z 10 %, 
potem je tu Proizvodnja s 5 do 20 %, 
in tako naprej. Saturnus je morda izje
ma samo v niansah, argumentirano 
ocenjevanje teh stroškov pa šele uvaja
mo. Na Zahodu so ta razmerja druga
čna, predvsem pa je delež teh stroš
kov v ustvarjenem finančnem prilivu 
(pri nas: celotni prihodek) precej manjši.

Katera od teh spoznanj smo uspeli v 
Embalaži že vgraditi? Predvsem smo 
začeli učiti naše novorojenčke vzklikati: 
»ISO 9000!« še predno se naučijo reči 
Ata in Mama, in si zapisali v spomin 
Crosbyjeve besede: »Kakovost je pre
več pomembna, da bi jo prepustili slu
žbam za kakovost!«. V tem smislu je 
nastala (in še nastaja) zbirka normativ
nih aktov - priročnikov za delo posa
meznih služb (navodil s poudarkom na 
informacijski regulativi), zbrana v Pri
ročniku kakovosti, na katerih bomo 
zgradili naš nebotičnik poslovnega sis
tema. Ker Embalaža (enako kot ostali 
tozdi) do sedaj sploh ni imela poslov
nega sistema, ni imela osnovnih značil
nosti podjetja, in zato ni mogla biti pos
lovni partner, gre za neke vrste novost 
- »konfederalno pogodbo« v sistemu 
Saturnus, s katero si bomo prilastili 
večji vpliv na vse poslovne funkcije, 
seveda le na operativnem nivoju. Gre 
torej za nekakšno podiranje Kitajskega 
zidu, ki ga je načela že Avtooprema.

Rezultati, ki jih delo na »Programu 
Q« že daje, so: pospravljanje podstre
šja v lastnem Razvoju - dokumentacija 
je v fazi aktivne restavracije in bo v 
bodoče nastajala po vseh prvinah pro
jektnega vodenja, ustanavljamo skupi
no za proizvodno avtomatizacijo in in
dustrijske protokole; pripravljalne de
javnosti dobivajo nova pravila igre; v

proizvodnih dejavnostih uvajamo spre
menjeno informacijsko regulativo, do
grajujemo vzdrževanje in homologacijo 
merilne opreme, posebej pa se priprav
ljamo na uvedbo avtokontrole, ki bo v 
marsičem spremenila odnos do kako
vosti. Torej gremo znotraj tozda s pol
no paro naprej.

Žal pa se Kitajski zid okoli skupnih 
služb ruši počasi: ima pečat Zavoda za 
spomeniško varstvo. Le tu in tam je 
skozi razpoke že prodrlo nekaj dobre 
volje. V ta namen se je nedavno tega 
sestal konzilij tozdovskih predstavnikov 
za kakovost, ki naj bi izoblikoval skup
ne standarde kakovosti storitev skup
nih služb, in za katerega upam, da bo 
začete procese pospešil. Pri uvajanju 
sprememb tudi onkraj plota ne name
ravamo pozabiti na opozorilo gospoda 
Tsude s Tokijske univerze: »Veliko te
žav z odpravljanjem napak nastopi, ker 
opravil že prvič ne naredimo dobro. 
Zato nam zmankuje časa za sistemati
čno pripravo na jutri, za dvigovanje ka

kovosti dela«. Osebno sem prepričan, 
da dr. Tsuda, ko v svojem širokem 
gledanju reče »delo«, še najmanj misli 
na proizvodnjo, temveč predvsem na 
storitve managementa, za katerega mo
ra veljati, da so le spremembe gibalo 
napredka. Ne moremo si več privoščiti 
utečenih sistemov, ki se spremembam 
upirajo: če je bilo dvajset let v redu,... 
V tem smislu noben naš organizacijski 
akt ni dokončen.

Nekateri elementi Splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo, mednarod
na standardizacija za to področje, pri
vzete izkušnje Zahodnjakov in nekateri 
že doseženi rezultati dajejo upanje, da 
bomo do konca leta uspeli, poleg dela 
skupnih služb, normativno urediti tudi 
področje izobraževanja in nagrajevanja, 
dosegli toliko zaželjeno kolobarjenje in
formacij, in se približali cilju, ki smo si 
ga zastavili: pridobiti mednarodni certi
fikat za zagotavljanje kakovosti po ISO 
9001.
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RAČUNALNIŠKA IZMENJAVA PODATKOV

Ali si z nami - 
ali pa te ni
ZNOTRAJ SMO DOBRO POVEZANI

Računalniška tehnologija je prodrla 
že na skoraj vsako delovno mesto v 
podjetju. V začetku uvajanja računal
nikov je imelo podjetje en sam računal
nik na kartice, po 10 letih je bilo 10 
delovnih mest opremljenih s terminali, 
po 15 letih okrog 40 in po 20 letih že 
okrog 140 delovnih mest s terminali ali 
osebnimi računalniki. Če upoštevamo 
trende razvoja za srednje velika podje
tja, lahko pričakujemo, da bomo imeli 
čez 5 let okrog 400 delovnih mest op
remljenih s to tehnologijo. Ta oprema 
je na vseh saturnuških lokacijah pove
zana med sabo. Zelo raznolike in po
polnoma nekompatibilne naprave je bi
lo in je še vedno potrebno med sabo 
povezati. Stopnja povezanosti je glede 
na potrebe uporabnikov različna. Na 
nivoju fizične povezave in s tem mož
nega prenosa podatkov imamo med

sabo povezane skoraj vse računalnike, 
kjer je za to potreba in možnost. Tako 
imamo povezane med sabo osebne ra
čunalnike z VAX-om in starim C18, ra
čunalnik za CAD preko PC-ja z VAX- 
om, postaje za registracijo del. časa z 
VAX-om... Ta vrsta povezav nam pred
stavlja našo lokalno mrežo. O odprti 
mreži bo govora v drugem delu tega 
prispevka.

NAVEZUJEMO STIK S SVETOM

Računalniške mreže znotraj podjetja 
običajno niso dovolj, ker s tem še ved
no nimamo (računalniškega) stika z 
okoljem. To okolje predstavljajo:
- poslovni partnerji
- banke
- javne banke podatkov
- inštituti, knjižnice, univerze,...

Vsi ti subjekti seveda nimajo enakih 
računalnikov in bi neposredno lahko

RAČUNALNIKI ——
komunicirali le po dva in dva med sa
bo, za kaj več bi se pa zadeva zelo 
zakomplicirala. Namreč, za povezavo 
dveh računalnikov je potrebna fizična 
povezava (npr. telefonske linije), potem 
komunikacijska oprema (modemi), zra
ven pa še komunikacijski softvvare - 
programi, ki omogočajo komuniciranje 
med dvema računalnikoma. Vse to vel
ja za povezavo dveh med sabo. Trije 
se morajo fizično povezati vsak z vsa
kim, stroški se podvojijo. Pri štirih se 
stroški potrojijo itd. Če pa upoštevamo, 
kako je z možnostjo pridobitve nekaj 
deset ali sto telefonskih linij in da so 
cene komunikacijske opreme včasih 
večje od cene računalnika, vidimo, da 
se na ta način ne pride daleč.

Zato je bilo zgrajeno javno omrežje 
za paketni prenos podatkov, ki se v 
Jugoslaviji imenuje JUPAK, v ZRN je 
to DATEX-P,... Bistvo tega omrežja je 
v tem, da omogoči komuniciranje ko
garkoli s komerkoli ne glede na opre
mo. Praktično to pomeni, da mora vsak 
uporabnik JUPAK-a poskrbeti samo za 
zvezo med svojim računalnikom in ra
čunalnikom na pošti (JUPAK-om). Ta
ko se torej zveza med dvema računal
nikoma vzpostavi preko poštnega raču
nalnika, ki poskrbi za pravo obliko ko
municiranja.

Če jih med sabo komunicira več kot 
le dva, lahko pride do zmešnjave. To 
naj bi preprečili standardi na področju 
računalniške izmenjave podatkov. Av
tomobilska industrija je vedno za korak 
pred ostalimi, kar se tiče zmanjševanja 
stroškov proizvodnje. Zato so tudi prvi 
začeli standardizirati obliko in vsebino 
računalniškega prenosa podatkov. Ta
ko je npr. VDA - (Verband der deut- 
schen Automobil-lndustrie - Zveza 
nemške avtomobilske industrije) izdala 
svoj VDA standard, po katerem bomo 
tudi mi prenašali podatke. V zadnjem 
času pa se vse bolj uveljavlja splošen 
standard, ki ga podpirajo Združeni na
rodi, to je EDIFACT.

Ti standardi določajo, v kakšno raču
nalniku razumljivo obliko bomo spre

menili določen dokument (npr. fakturo, 
dobavnico, transportni list,...), ki ga bo
mo poslali partnerju tako, da ga bo nje
gov računalnik razumel in prevedel v 
obliko kakršno pozna partner. To naj bi 
veljalo za vse partnerje enako, v po
štev pa pride samo med partnerji, ki se 
držijo istega standarda. Mi smo sedaj 
potisnjeni v standard VDA. Hkrati pa se 
pripravljamo tudi na EDIFACT. Satur
nus so pred kratkim sprejeli v razvoj- 
no-projektno skupino pri Univerzi v Ma
riboru, ki jo vodi prof. Gričar. Skupina 
skrbi za stik z razvojem na tem pod
ročju, ker Jugoslavija poleg Albanije 
edina v Evropi ni vključena v razvoj 
EDIFACT-a in s tem postaja provinca 
tudi na tem področju.

Saturnus je dobil pred kratkim fizični 
priključek na JUPAK omrežje. Sedaj bo 
instaliran še potrebni komunikacijski 
softvvare in s tem bodo postavljeni po
goji za računalniško komuniciranje s 
svetom. Vse to je bilo izvedeno, ker nas 
tuji partner že nekaj let priganja na 
računalniško posredovanje podatkov o 
transportih (dobavnice, transportni listi, 
ostali podatki o pošiljki).

V Svetu, pri nas redkeje, se veliko 
govori o JIT - proizvodnji brez zalog. 
To je le še en način, kako zmanjšati 
stroške proizvodnje (le kai si bodo ti 
norci še izmislili, da nam bodo grenili 
mirno življenje). S pomočjo računalni
ške izmenjave podatkov med dobavi
teljem in kupcem / proizvajalcem se 
doseže to, da ima kupec / proizvajalec 
podatke o naročenem blagu na svojem 
računalniku, praktično še preden je bilo 
blago naloženo na transportno sred
stvo, in tudi naročilo lahko odpošlje »v 
zadnjem trenutku«, ker ve, da bo z 
njim sprožil produkcijo pri dobavitelju, 
če tudi ta dela brez zalog. In ker smo 
mi dobavitelji takšnim proizvajalcem, 
velja pravilo: ali si z nami ali te pa ni. 
Tega drugega si ne moremo privoščiti, 
zato pospešeno delamo na tem za 
marsikoga eksotičnem področju RIP - 
Računalniške Izmenjave Podatkov.

Franc Jerman

OBČUTLJIVOST MREŽE

Brez motenj ne gre
Stopnja pomembnosti računalniške mreže se je z njeno širitvijo močno 

povečala. Širitev računalniške mreže pa prinese s sabo tudi določene nežeije- 
ne pojave, kot je na primer občutljivost na okolje. Mreža je zlasti občutljiva na 
elektromagnetne in električne sunke. Povezava računalniških naprav z okol
jem poteka po dveh poteh - po nizkonapetostnem omrežju (220 V ali 330 V) in 
po podatkovnem omrežju (telefonski kabli, terminalski kabli, ...).

Najpogostejši vzroki za »padec« mreže so naslednji:
-na napajalni mreži (220 ali 380 V);

- izpad el. napetosti
- prevelika ali premajhna napetost
- impulzi
- prekinitve toka v mikrosekundnem področju

- na podatkovnem omrežju:
- fizična prekinitev linij
- prenapetosti
- induktivne, kapacitivne...

Meritve v srednje velikem mestu v Zahodni Nemčiji pravijo, da so v enem 
mesecu tele motnje v električnem omrežju:
-100 krat upad napetosti na 80 V nad 3 ms (milisekunde)
-1 krat upad napetosti na 160 V nad 3 ms
- 10.000 krat napetostni impulzi nad 1000 V
- 50.000 krat napetosni impulzi nad 700 V 
-100.000 krat napetostni impulzi nad 400 V
Kar velja za nizkonapetostno (NN) mrežo velja tudi za računalniške kable. 

Pri nas podatki o škodah niso na voljo, za ZRN pa obstaja podatek za leto 87,

ko so zavarovalnicam prijavili 500 milijonov DEM škod zaradi direktnih ali 
indirektnih udarov strel. Upoštevajoč, da vsak drugi računalnik ni zavarovan, je 
bilo škode zaradi strel za okrog 1 milijardo DEM.

Vrsta raziskav je pokazala, da so za izpad računalniške mreže vzrok:
- v 80 % motenj na nizkonapetostni (220 V) in na podatkovni mreži
- v 15 % napačno upravljanje
-v 5 % slaba mesta v opremi, prostorih, programih,...

Vsakega od vzrokov, ki je bil kriv za izpad naše računalniške mreže, smo 
analizirali in poskusili odpraviti možnost ponovitve. Vseh možnih vzrokov za 
izpad mreže se ne da izločiti, lahko se pa omilijo posledice in sicer tako, da se 
že pri načrtovanju in gradnji mreže zavedamo možnih vplivov iz okolja. 

Takšni preventivni ukrepi so:
- posebni električni vod za napajanje računalnika, s čimer smo izločili mot

nje zaradi vklapljanja / izklapljanja drugih uporabnikov (npr. varilnih apara
tov, el. strojev...)

- temeljita ozemljitev vseh kablov, ki vodijo do računalnika
- zaščita terminala in računalnika s filtri, če gre signalni kabel iz ene stavbe 

v drugo stavbo
- inštalacija primerne komunikacijske opreme (modeme, muxe) ki prenese 

določeno količino motenj brez izpada.
Prekinitev električnega toka in s tem izpad mreže pomeni pri računalniku 

prekinitev programa. Podatki gredo lahko v izgubo, v mnogih primerih pa 
nastanejo okvare tudi na opremi. Običajno je to povezano z rekonstrukcijo 
podatkov, ki pa vedno zahteva veliko časa. Kakšne probleme imajo ljudje iz 
računalniškega centra v Ljubljanski banki, na primer, pa ljudi v vrsti pred 
bančnim okencem ne zanima, ko dobijo odgovor, češ da »TERMINAL NE 
DELA«.

V Saturnusu je zelo razvejana računalniška mreža, saj imamo pokrite vse 
lokacije. Z obratom v Loškem potoku smo že vzpostavili tesno priključitev, 
operativno bo pa povezava začela delovati v kratkem. Pri tako veliki mreži je 
zato normalno pričakovati kdaj tudi pojav, da »terminal ne dela«.
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IZOBRAŽEVANJE

ORGANIZACIJA PROIZVODNJE

Prilagoditev dela 
človeku

V letu 1989 je Delavska univerza v Mariboru v 
sodelovanju z REFA inštitutom iz Darmstadta pr
vič v Sloveniji organizirala tečaj po verifici
ranem programu. Tečaj je potekal v šestih cik
lusih po en teden od oktobra 1989 do marca 
1990, obsegal pa je snov prve od skupno štirih 
stopenj izobraževanja, kolikor jih obsega učni 
program REFA izobraževanja. Tečaja se je ude
ležilo 35 slušateljev z različnih podjetij iz cele 
Slovenije.

REFA zastopa stališča, da je naloga 
top managementa posvečati se kon
ceptualnim vprašanjem, trgu, produk
tom, razvoju. Srednji management pa 
mora prevesti jezik top managementa v 
konkretno prakso v proizvodnji. Ome

njena organizacija se torej ne ukvarja z 
razvojem in tehnologijo, temveč z raz
vojem študija dela in organizacijo pro
izvodnje, katere namen je racionaliza
cija proizvodnje.

REFA danes ne pomeni študija dela

s štoparico, kar je bilo značilno v šest
desetih letih, temveč združuje pojme, 
definicije, vprašalnike in razne metode, 
ki sistematično omogočajo boljšo orga
nizacijo dela. Pri tem daje največji po
udarek področjem, kjer je učinek na 
produktivnost lahko največji. Na primer: 
pri obdelovalnih strojih ali procesnih 
tehnologijah ni mogoče bistveno skraj
šati proizvodnega časa, bistveno pa je 
mogoče skrajšati pretočni čas. V ta na
men je REFA pri svojem delu in izo
braževanju integrirala razne sodobne 
metode, kot so: analiza vrednosti, upo
raba ABC metode za različne stvari, 
MTM metode in ostale, ki omogočajo 
večjo produktivnost, gospodarnost, ren
tabilnost in v končni fazi tudi konkuren
čnost. Za pristop k reševanju proble
mov v proizvodnji je s področja študija 
dela vpeljala določene metode in po
stopke ter jih razvila v standardne pro
grame, ki se izvajajo korak za kora
kom, da pridemo do željenega rezulta
ta. Istočasno pa je razvila tudi enotno 
terminologijo pojmov, ki se uporabljajo 
pri študiju dela in s katerimi je omogo
čila dobro komuniciranje med ljudmi. 
Tako standardni program za ugotavlja
nje in zbiranje podatkov obsega pred
vsem podatke o časih (procesni časi), 
ki so potrebni za izdelavo, kontrolo, 
nagrajevanje, primerjanje in drugo. Pri

tem pa je pomembno, da so natančno 
določeni in da jih je mogoče reproduci
rati. To pomeni, da so podatki napisa
ni (na primer v nekem delovnem sis
temu) in da so delovni pogoji, ki so 
njihova osnova, znani oziroma oprede
ljeni. Ta način reprodukcije podatkov je 
pomemben zlasti v primerih, kadar pri
de do sprememb v tehnologiji, vplivu 
okolja in drugem.

Oblikovanje dela oziroma delovnih 
sistemov obsega več programov in je 
prilagojeno značilnostim procesa. De
lovno mesto, delovni proces mora biti, 
poleg tega, da je gospodaren, tudi 
zdrav, varen ter ekološko primeren. Pri 
REFA vključuje razne veje znanosti, 
posebno ergonomijo, delovno pedago
giko in delovno pravo. Poseben pomen 
za oblikovanje dela ima ergonomija; 
REFA namreč postavlja v središče 
vsega človeka, ki ga je treba zavarova
ti pred možnimi kvarnimi vplivi delovne
ga okolja. Teži k takemu oblikovanju 
delovnih mest, ki ustrezajo telesnim 
meram človeka in njegovim sposobno
stim. V preteklosti je veljal tak koncept 
oblikovanja dela, da se je moral dela
vec prilagoditi delu, ergonomija pa nam 
prinaša prilagoditev dela človeku. Orga
nizacijsko oblikovanje procesa vključuje 
tudi menjavo dela oziroma delovnih na-

POZNATE SVOJ CILJ?
Tekst J. Urbanije lahko beremo kot navodilo, kako 

postati uspešen človek. Namenoma pravim »človek« in 
ne »delavec« ali »poslovnež«, kajti avtor poudarja 
nujnost sozvočja med cilji podjetja in življenjskimi cilji 
posameznika; pomembno pa je, zlasti kadar planiramo 
izrabo svojega časa, da upoštevamo tako svoje pokli
cne kot zasebne cilje. Seveda so tudi ljudje, ki nimajo 
nobenega cilja in kar ne vedo, kaj bi delali s časom; drugi 
se ciljev ne zavedajo jasno in se brezplodno zaleta
vajo sem in tja; tretji pa imajo jasen cilj in ga poskušajo 
doseči po čimbolj ravni poti. »Navodilo« lahko seveda 
koristi le zadnjim.

Kdo je lahko trajno uspešen v poklicu? To ni »pri- 
lagodljivec«, ki se je pustil vpeljati svojemu dogolet- 
nemu mentorju, niti »hazarder«, ki zna zgrabiti vsako 
priložnost, niti »karierist«, ki zna brezobzirno izriniti 
druge. Uspešen je človek, ki mu je poklicno delo osebni 
cilj, ki razmišlja o koristnosti svojega dela in ki se 
zaveda svojih uspehov in neuspehov, možnosti in 
tveganj. Človek, ki se sprašuje, kako bi lahko koristil 
svojemu podjetju in sodelavcem, ki gradijo na njegovih 
rezultatih, in temu prilagodi svoje delo, je na dobri poti k 
uspehu, kajti za podjetje je dragocen in sodelavci ga 
iščejo.

OMEJITE SE 
NA BISTVENE NALOGE

človek lahko učinkovito opravlja le omejeno število 
nalog. Zato mora vsak pri sebi razčistiti, katera njegova 
opravila so bistvenega pomena za doseganje ciljev, 
katera lahko brez škode prepusti drugim in katera so 
sploh nepotrebna. Opredeliti mora ključna področja 
svojega dela, jih razčleniti in si za vsako področje 
redno (na primer tedensko) postavljati cilje in roke. 
Bistvenega pomena je, da si ne naloži preveč, kajti »en 
doseženi cilj vas bo bolj razveselil kot cela množica 
nedoseženih.«

IZKORISTI SVOJ ČAS - 
POMEMBNO STORI PRED NUJNIM

Največ govori avtor o sistematičnem, vsakodnevnem 
planiranju dela, kajti vsi naši cilji, tako dolgoročni kot 
sprotni, so vpeti v čas. Neizkoriščen čas je za vselej 
izgubljen, pri čemer pa »izkoristiti« ne pomeni isto kot 
»biti delaven« ali »pridno delati«. Kriterij za izrabo časa 
je samo približevanje nekemu cilju. Avtor daje za 
(negativen) primer tako imenovane »workalholic-e«, 
bolestno delavne ljudi, ki z nenehnim delom okolici in
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SKRIVNOST POKLICNEGA 
USPEHA

Ne hitite, čas 
je dragocen!

Kar boste prebrali na tem mestu, je 
samo povzetek teksta Jožeta Urbanije, ki 
je bil decembra lani objavljen v Biltenu 
Zveze društev kadrovskih delavcev Slo
venije pod dolgočasnim naslovom: Stra
tegija osebnega razvoja in ciljna izraba 
časa. Vsebina pa ni prav nič dolgočasna,- 
gre za razumljivo, prijetno napisan tekst, 
v katerem pa tudi ne manjka predlogov, 
vprašalnikov in obrazcev, ki jih lahko 
neposredno uporabi večina delavcev pri 
svojem delu. če ga preberete, se boste 
morda zamislili nad metodami svojega 
dela in se kdaj pa kdaj celo nasmehnili, 
ko boste našli svojo »sliko« v kakšni 
nerodni situaciji. Bilten imajo v kadrov
skem sektorju Saturnusa.

sebi skušajo dokazati svojo pomembnost - praviloma 
pa nikakor ne sodijo med učinkovite in sposobne ljudi. 
Dodaja tudi kratek vprašalnik, s katerim lahko vsak pri 
sebi diagnosticira to bolezen.

Da lahko človek res izrabi čas, mora potem, ko je 
opredelil ključna področja svojega dela, razvrstiti nalo
ge po nujnosti in pomembnosti. Avtor daje nasvet, ki si 
ga je sposodil pri Američanih: POMEMBNO STORI 
PRED NUJNIM! Pomembne stvari, ki so nepogrešljive 
za doseganje ciljev, so redkokdaj tudi »nujne«, zato jih 
radi odlagamo, kar pa lahko vodi k sesutju vseh naših 
prizadevanj. V zvezi z »nujnostjo« svetuje trezen pre
mislek, kaj^j po takem premisleku se marsikdaj iz
kaže kot pretirana (lahko pa je celo izgovor za odla
ganje pomembnih nalog, ki so težke); nujnost pogosto 
nastane zaradi našega odlašanja; pogosto lahko nujne 
stvari opravijo drugi namesto nas. (Ni torej brez soli 
šaljivo reklo: Če se mudi, se vsedi in počakaj!).

In ko smo že pri stvareh, ki jih lahko opravijo drugi, 
navedimo opozorilo, ki seveda velja toliko bolj, kolikor 
višje je posameznik na hierarhični lestvici:

Vodenje ni izvrševanje. Kdor vodi, dela ne izvaja, 
kdor delo izvaja, ne vodi.

ŠE NEKAJ NAVODIL ZA IZRABO ČASA

Čas je dragocen, vendar pa z njim ne smemo preveč 
skopariti. Vsekakor si moramo privoščiti čas za načrto
vanje dela, kar vzame približno uro na dan - vendar pa 
se ta čas bogato obrestuje. Zelo razširjena je bolezen, 
da si ljudje določajo prekratke roke, kar vodi v strese in 
občutke neuspešnosti. Vzemimo si za vsako dnevno 
nalogo četrt ure rezerve, in roku za vsako načrtovano 
nalogo dodajmo še 10 odstotkov. Privoščimo si tudi 
čas za odmor. J. Urbančič svetuje nekako tak urnik 
kot v šoli: tričetrt ure dela, nato 6-8 minut odmora z 
razgibavanjem, po treh takih etapah pa odmor za 
malico. Šef; pa naj si rezervirajo tudi čas za pogovor s 
podrejenimi - najmanj uro na teden.

Na koncu je zapisanih še precej nasvetov, kako 
lahko prihranimo čas, pri čemer avtor nesramno raz
kriva »skrite« slabosti (rajši na primer najprej pregle
damo pošto, preberemo časopis ali opravimo kakšno 
lažje delo, kot da bi se lotili pomembne, a neprijetne 
naloge; pavzo najrajši naredimo takrat, ko se nam 
zatakne, kar je približno tako, kot če bi ustavili avto 
sredi klanca, ipd.). Ne pozablja tudi na pogosto živčno 
iskanje raznoraznih stvari, tekstov, navodil, namesto 
da bi uvedli sistematično beleženje podatkov. Tu so še 
dolgovezno telefoniranje, nepripravjeni sestanki, ne
potrebna potovanja in še marsikatera vsakdanjost.

Čeprav je tale povzetek kar izčrpen, branje teksta ne 
bo odveč. Vsebuje tudi čisto praktična navodila, vpra
šalnike za lastno testiranje, in obrazce za dnevne 
plane. Tudi to je prihranek časa.
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Sprašujete -
odgovarjamo 
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log, da se odpravi monotonija, obre
menitve istih telesnih delov in drugo. 
Pri tem se doseže večja fleksibilnost 
delavcev, inovativnost in manjši odpor 
do novosti v delovnem procesu. Zaradi 
spreminjanja delovnih mest (avtomati
zacija proizvodnje, novi tehnološki pro
cesi...), pa je potrebno delavce vedno 
znova izobraževati in jim omogočiti pri
vajanje na nove tehnologije in napra
ve.

Kot je bilo omenjeno, REPA zavze
ma stališče, da je v ospredju vsega 
človek, ki pa ga je potrebno motivirati 
za delo. Motivacija za delo je odvisna 
od psiholoških prijemov, pa tudi od 
urejenosti delovnega sistema, v kate
rem delavec dela. Eden od pogojev za 
motivacijo je vsekakor plačilo za oprav
ljeno delo. V ta namen je REFA v 
svojem programu razvila stopenjski pro
gram vrednotenja dela za posamezna 
delovna mesta v proizvodnji in vpeljala 
različne vrste nagrajevanja. Prednost 
programa vrednotenja dela je v tem, da 
posamezna delovna mesta, tudi tista, 
za katera prej ni bilo zanimanja, posta
nejo privlačnejša.

Glavni namen vsakega delovnega si
stema je produkcija oziroma določen 
izdelek. Zelo pomembno je vedeti, ko
likšni so stroški produkcije. Na REFA

inštitutu menijo, da je izdelava kalkula
cij lastnih proizvodnih stroškov v do
meni tehničnih služb, ker te najbolje 
vedo, kako nastajajo. Področje stroš
kov v glavnem zajema stroškovni obra
čun, kalkulacije za proizvode ter sistem 
kalkulacij pribitkov brez izračuna stroj
ne ure in z izračunom strojne ure (vred
nost strojnih ur za posamezne stroje in 
naprave).

Kot je bilo že omenjeno, se pri štu
diju dela uporablja tudi delovna peda
gogika in delovno pravo. Z delovno pe
dagogiko se po ustreznem programu 
rešuje problem poučevanja in izobraže
vanja, ki je potrebno zaradi hitrega- uva
janja novih tehnologij in postopkov. De
lovna pedagogika obravnava tudi sis
tem izdelave navodil za pravilno oprav
ljanje dela, da se doseže zahtevana 
kvaliteta, predpisani učinek in varnost 
dela.

Določanje časov izdelave imamo v 
naši temeljni organizaciji urejeno z 
WORK-FACTOR-jem. Nekatere druge 
novejše metode bi bilo priporočljivo v 
bodoče še vključiti v program dela na 
določenih področjih, da bi dosegli bolj
šo organizacijo in večji učinek. V ta 
namen je v bližnji prihodnosti predvide
na predstavitev znanj, pridobljenih na 
omenjenem seminarju, določenim struk
turam v Avtoopremi. Matjja Selan

Milijarde 
za planince

Vprašanje: V septembru bo orga
niziran planinski izlet v Makedonijo. 
Baje se ga bo udeležilo okrog 40 lju
di, od katerih pa jih kar precej sploh 
ni članov DO Saturnus. Stroški, ok
rog 80.000 din, naj bi šli iz sredstev 
za propagando. Menimo, da v teh 
časih ni treba razsipavati z denarjem 
za takšna bratsko-pijančevanska sre
čanja. Sprašujemo direktorja Čuka, 
kdo je odobril ta sredstva. V primeru, 
da bo ta izlet realiziran, bomo orga
nizirali štrajk in obvestili novinarje 
Dela. (Saturnužanke)

Odgovarja glavni direktor Jožko 
Čuk: Letos praznuje planinsko društvo 
Saturnus svojo 20-letnico. Člani dru

štva so zelo aktivni in so opravili veliko 
prostovoljnih akcij. Posebno požrtvo
valno so se vključili v izgradnjo »Kres
ničke« na Veliki Planini. Opravili so vsa 
pripravljalna zemeljska dela, sodelovali 
pri postavljanju objekta, pobarvali hiši
co ter izvedli še vrsto manjših del.

Na osnovi njihove vloge za finančno 
pomoč pri organiziranju planinskega iz
leta v Makedonijo sem se odločil za 
obliko pomoči iz sredstev propagande 
zaradi koristi, ki jih je Saturnus imel od 
Planinskega društva in zato, da bi dru
štvo dobilo polet tudi v bodočih aktiv
nostih. Istočasno pa bo to tudi propa
gandna akcija za razširitev imidža na
šega podjetja, saj bodo udeleženci iz
leta nosili embleme Saturnusa.

Strinjam se, da bo zaradi splošne 
gospodarske situacije v bodoče takih 
»dotacij« vse manj. Nisem pa prepričan, 
da je štrajk primerna oblika za izraža
nje drugačnih pogledov v podjetju. Ve
sel bi bil, če bi anonimne »Saturnu
žanke« našle čas in pogum, da bi me 
na problem osebno ali preko samo
upravnih organov opozorile.

Propaganda za 
naše luči

Vprašanje: Kako to, da v sredstvih 
obveščanja skorajda ni mogoče najti 
reklame za Saturnusovo svetlobno 
opremo, čeprav jo prodajamo tudi v 
trgovinah kot rezervne dele? Naših 
luči se nam ni treba sramovati, saj so 
kvalitetnejše od mnogih, ki so vgraje
ne v domače ali vzhodnoevropske av
tomobile.

Odgovarja Andrej Lazar, direktor 
komercialnega sektorja: Izdelke Avto- 
opreme, to je svetlobna oprema za cest
na vozila, predstavljamo trgu na različne 
tržno-komunikacijske načine. Seznanja
nje potrošnikov in potencialnih kupcev 
naših proizvodov poteka na štirih področ
jih:
- oglaševanje v strokovnih in dnevnih

časopisih ter radiu in TV
- predstavljanje izdelkov na sejmih
- poslovno-športna prireditev Rally Sa

turnus
- izvajanje izobraževalnih tečajev proda

jalcev svetlobne opremp v maloprodaji
Aktivnosti potekajo v okviru letnega 

plana propagandnih dejavnosti na vseh 
štirih področjih. Tako je za nami že 
poslovno-športna prireditev Rally Satur
nus, nekaj tečajev za izobraževanje pro
dajalcev svetlobne opreme in Salon avto
mobilov v Beogradu. Do konca leta se 
bomo udeležili še Sevemo-jadranskega 
sejma na Reki in nadaljevali z izobraže
valnimi tečaji.

V strokovnih in dnevnih časopisih smo 
se v letošnjem letu pojavili že 84 krat. 
Poleg tega smo vključeni tudi v akcijo 
Sveta za preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu SR Slovenije »Kaj veš o pro
metu?«, ki poteka v sklopu akcije -10 %. 
S to akcijo se želimo približati najmlajšim 
bodočim potrošnikom naših izdelkov, to 
je učencem osnovnih šol.
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PREJELI SMO

Skrinja ni bila pokvarjena
K temu pisanju me je spodbu

dilo vprašanje pod naslovom 
»Počitniški domovi«, objavljenem 
v Glasu Saturnusa, številka 6, 
avgust 1990. Menim, da je odgo
vor referentke za počitniško de
javnost pomanjkljiv. Zato bom 
napisala in pojasnila nekaj doga
janj in dejstev v zvezi z oskrbo, 
vzdrževanjem, upravljanjem in 
morda še čem v počitniškem do
mu Saturnusa v Kranjski gori.

V Saturnusu sem bila redno za
poslena 28 let, torej je popolnoma 
jasno, da sem še dandanes čustve
no in drugače vezana na to delovno 
organizacijo. Zato verjetno tudi ni 
presenetljivo, da sem sprejela pro
šnjo in željo, ki jo je izrazila kadrov
ska služba, naj sprejmem honorar
no pogodbeno delo upravnice v 
omenjenem domu, kajti sem že 
upokojena. Po potrebnih formalno
stih sem to nalogo sprejela in jo za
čela tudi vestno opravljati. Ne da bi 
si pripisovala zasluge za nešteto 
stvari, ki sem jih postorila, organizi
rala tako v prostorih počitniškega 
doma kot za najboljše počutje go
stov. Morda le to: v domu ni bilo 
pralnega stroja, osebno sem se za
vzela, da danes je, s čimer je za
gotovljena večja higiena, da ne 
omenjam ostalih lastnih prizadevanj, 
kot na primer v predsobi police za 
čevlje, ki so oštevilčene po sobah 
in podobno.

Toda, naj preidem k bistvu. Kdor 
je že bil v omenjenem domu v zad
njih dveh letih, najbrž dobro pozna 
hišni red. Ta mora biti, gostje pa 
naj bi ga tudi upoštevali. Hišni red 
je prilagojen resničnemu počitku in 
zadovoljstvu v počitniških dneh. Prav 
tako obstajajo pravila, med drugim, 
da ima ključe počitniškega doma 
upravnik, seveda, kadar je v njem. 
Ko ga ni, gostje dobijo ključe v Sa
turnusu pri referentki za počitniške

domove, kateri jih ob vrnitvi v Lju
bljano tudi oddajo. Gost mora ob 
zapustitvi doma upoštevati vsa na
vodila, kot na primer izklopiti hladil
nik in štedilnik, ne pa odviti varo
valk. In tu je ključ odgovora na vpra
šanje v Glasu Saturnusa, številka 6.

11. februarja letos sem zapustila 
počitniški dom. Vse je bilo kot mora 
biti, prisostovala je tudi inventurna 
komisija (za kar obstojajo dokazi). 
V začetku julija so me ponovno pro
sili, naj avgusta opravljam nalogo 
upravnice v domu. Prošnjo sem spre
jela in jo 26. julija tudi potrdila to
varišu Milanu Pavlihi. Isti dan pa 
sem bila tudi obveščena od ome
njenega tovariša in referentke za 
počitniško dejavnost, kaj se je prav
zaprav v domu v Kranjski gori zgo
dilo okrog 1. maja, ko mene tam ni 
bilo. Po 1. maju 1990 sta Marjan 
Kunej in referentka za počitniško 
dejavnost, ko sta odšla v dom, ugo
tovila, da se je pokvarilo 52,5 kilo
gramov mesa v hladilni skrinji, ker 
ta ni delala. Vzrok: nekdo od gos
tov je namreč po zapustitvi doma, 
poudarjam, da mene takrat v domu 
ni bilo (spet so za to dokazi), odvil 
vse varovalke. Posledica tega je bi
la, da je skrinja nehala delovati in 
meso se je pokvarilo. Da je bilo to 
veliko in skrajno neprijetno delo za 
mene in kuharico Vidrih Anico, ko 
sva 30. julija prispeli v dom, da pri
praviva vse potrebno za dopustnike, 
mi ni treba posebej poudarjati, saj 
sva temeljito čistili in zračili tako 
opremo kot shrambni prostor živil 
cela dva dni. In ob tem neprijetnem 
in smrdljivem opravilom sem razmišlja
la, kdo neki je storil to »napako« (od
vil varovalke). Ker mi človeška ra
dovednost ni dala miru, sem vpra
šala v Saturnus in dobila odgovor, 
da je to storil tovariš Rado Raguš. 
Naj mi bo oproščeno, kajti ni name
njeno njemu, toda nikakor še da

nes ne morem razumeti, da lahko 
nekdo stori, pa čeprav nenamerno, 
takšno malomarnost...

In ker po mnogih letih ponovno 
pišem v glasilo, ki ga še vedno 
rada in redno prebiram, si bom 
vzela še nekaj vrstic. Vse dokler so 
skrbeli za vzdrževalna dela v domu 
v Kranjski gori vzdrževalci Saturnu
sa pod vodstvom Francija Oster
mana, ki je z razumevanjem prislu
hnil sleherni prošnji upravnice v prid 
domu in gostom, nisem imela tehni
čnih težav. Ko je vzdrževalna deta 
prevzel zasebnik Valter Frfolja, za 
obdobje približno enega leta, »op
ravljena« tehnična opravila še zda
leč niso bila primerljiva z vestnostjo 
in strokovnostjo (!) Saturnusovih 
vzdrževalcev.

Urice in dnevi v kranjskogorskem 
domu z delavci Saturnusa, ki so bili 
moji gostje, so bili v večini prisrčni, 
prijetni in razvedrilni. Žal pa ne mo
rem to zapisati za skupino nade
budnih mladeničev - judoistov, ki so 
pod vodstvom trenerja Vojka Roglja 
imeli »uraden« trening od 19. do 
26. avgusta 1990 v Kranjski gori in 
so domovali v Saturnusovem domu. 
Preveč strani vašega in »mojega« 
glasila bi zapolnila, če bi hotela na
pisati vse, kar so počeli neprijetnega 
in predrznega. Vse sem mirno pre
našala, nekajkrat sem jih le prosila, 
na vendarle upoštevajo predpisani 
hišni red in čistočo ter enkrat opo
zorila. Toda - vse je bilo bob ob 
steno. Razgrajali so celo po 23. uri, 
ravnali s sanitarijami, opremo v so
bah in ostalimi skupnimi prostori 
objestno in s takšnim ravnanjem kr
šili vsa hišna pravila in motili ostale 
goste. In to so počeli športniki - ju
doisti - ki naj bi bili primer zdravega 
duha v zdravem telesu v prečudovi
tem kranjskogorskem okolju.

In ob koncu - tudi če z vami, 
Saturnužani, ne bom več preživljala 
prijetnih trenutkov v vašem domu v 
Kranjski gori, mi bodo ostali spomi
ni, ki so bili največkrat prijetni, tova
riški in iskreni.

Hvala in lep pozdrav!
Še vedno vaša MILKA KRAJC



TENIS

Jesenski
turnir
za člane SRD

Ni dvoma, tenis je trenutno šport šte
vilka 1 v Saturnusu, ki privablja največ 
ljudi. Blizu 60 naših delavcev in njihovih 
otrok se je prišlo pomerit na jesenski 
turnir. Sekcija se je na zaključno prire
ditev, ki je bila v soboto, 22. septembra, 
pripravila, kot da bi hotela z njo nadome
stiti Dan Saturnusa, ki ga letos ne bo. Za 
hrano so poskrbeli naši ribiči, ki so v ta 
namen menda pridno ribarili teden dni. 
Lačen res ni ostal nihče, pa čeprav se je 
tistega dne nabralo ob igrišču na Letališki 
več kot 50 ljudi.

Tenisači so najbolj nestrpno čakali, če 
se bo pojavil tudi kateri od povabljenih 
vodilnih, in potihoma upali, da bo vsak 
prinesel s seboj vsaj eno luč za tako 
željeno osvetlitev igrišč, za katero sama 
sekcija seveda nima dovolj denarja. Pri
šel je sam Jožko Čuk; zelo je pohvalil 
saturnuške ljubitelje tenisa za opravljeno 
delo, igrišče je namreč zgledno urejeno, 
prav tako pa tudi okolica, ki je postala 
pred kratkim bogatejša še za en tobogan. 
Luči pa ni prinesel, pač pa je celo odnesel 
en par meglenk, ki ga je zadel na sreče
lovu.

Srečelov ni bil kar tako, menda je bilo 
vsega skupaj čez 100 dobitkov, vsi pa so 
čakali na glavnega, kolo - novo, blešče
če, z eno samo napako: zadel gaje lahko 
samo eden.

Odločitev je padla. S soplezalcem Vanjo Furlanom 
sva se odločila za severno smer Nesthorna. S kon
čno izbiro smeri pa sva še počakala, dokler si stene 
ne ogledava od blizu.

Počasi in brez skrbi se voziva proti Švici. Oba sva 
vesela in zadovoljna hkrati, ker greva avanturam nas
proti. Po dveh dneh prispeva v manjše mesto Brig. 
Sobota je in pozno popoldne, trgovine so v glavnem že 
zaprte. Mesto skoraj dvakrat prehodiva po dolgem in 
počez, preden najdeva trafiko, v kateri kupiva zemljevid 
območja, kamor sva namenjena. Zunaj mesta si poišče
va prostor za prenočišče. Med drevesi si razpneva mre
že in mirno zaspiva.

Zjutraj si skrbno pripraviva nahrbtnika, se najeva in 
počasi odpraviva proti gondoli. Gondola nama prihrani 
dve uri hoje. Čaka naju še štiri ure hoje do koče in še 
dve do vznožja stene. V koči prespiva samo eno noč, 
ker je prenočišče zelo drago.

Odločiva se, da bova zvečer vstopila v steno. Toda 
vreme je slabo, zato se vrneva v dolino po šotor, spalni 
vreči in ostalo kramo, ki jo potrebujeva do konca tedna. 
Naslednjega dne si postaviva šotor sredi ledenika in 
čakava na izboljšanje vremena, medtem pa si do podrob
nosti ogledujeva steno z daljnogledom in si beleživa 
najboljše prehode.

Po treh dneh se končno odločiva za vstop. Opremo 
skrbno izbereva in jo skrčiva na minimum. Skuhava si še 
čaj in kavo in odrineva. Ura je devet zvečer: ob pol 
enajstih pa sva že pod steno. Tedaj se pošteno vlije. 
Brez besed si oblečeva anoraka in si začneva pripravlja
ti in urejati opremo. Ob enajstih sva nared, da vstopiva. 
Ko se počasi dvigava, tudi dež pojenjuje. Noč je idealna 
za ledeno plezarijo. V prvih 300 metrih se naveževa 
samo enkrat, kjer je naklon ledu 75 stopinj, sicer pa 
solirava, ker naklon ne presega 60 stopinj. Ob treh 
zjutraj prideva do skalnatega dela. Še vedno je trda 
tema. Za naslednjih 20 metrov višine porabiva polni dve 
uri. To je ključno mesto smeri v skali. Ocenila sva ga s
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PLEZANJE

Prvenstvena 
smer v steni 
Nesthorna

Vl+A. Z jutrom sezujeva dereze. Prične se prelepa ple
zanja po granitnih ploščah. Težavnost: ves čas okrog V. 
stopnje. Po 400 metrih granita morava spet natakniti 
dereze in prečiti ledeni ozebnik. Po nekaj poskusih ugo
toviva, da brez tehničnih pripomočkov ne bova mogla 
prestopiti v ozebnik. Narediva nihajno prečko. Zdaj naju 
čaka še ključno mesto v ledu. Naklon 80 stopinj. Pozno 
popoldne je in sneg je zaradi zvišane temperature postal 
mehak. Tudi ta detajl sva plezala kar dolgo. Potem se. 
stena položi. Do vrha je še kakih 200 metrov snežišča, 
naklona do 60 stopinj. Spet se odveževa in solirava. Na 
vrhu sva ob šestih popoldne. Zagrne naju megla, ki naju 
spremlja vse do jutra.

Za vsako plezanje, še posebej pa v Alpah, velja, da se 
smer konča šele v dolini. Pričela sva sestopati; po sto 
metrih sva se odločila za spust ob vrvi. Zaradi megle sva 
zgrešila sestop po vzhodni strani. Kar naenkrat sva se 
znašla spet v severni steni. Počasi se je začelo mračiti, 
začelo pa je tudi snežiti. Imela sva samo še eno napol 
iztrošeno baterijo, ostale tri sva že porabila. Po vrvi sva 
se spuščala vse do tretje ure zjutraj, dokler je baterija še 
gorela. Čeprav je bil položaj nemogoč, sva bila prisiljena 
bivakirati. Bivak sva si uredila na 20 cm široki poledeneli 
polici na višini 3200 metrov. Zabila sva samo en klin, ker 
več ni bilo mogoče, in nanj obesila vso opremo. Midva 
sva bila privezana na vrvi na koncu spusta. Nekako sva 
se skobacala v bivak vrečo, pokrila pa sva se še z alu- 
folijo. V takem položaju sva prenočila do jutra.

Z jutrom je počasi nehalo snežiti, midva pa sva na
daljevala s spusti vse do poldneva. Šele tedaj sva si 
Jahko oddahnila. Bila sva spet ob vznožju stene. Za se
stop, enako kot za vzpon, sva potrebovala 18 ur. Nare
dila sva 16 50-metrskih spustov ob vrvi. V steni sva 
pustila vse kline (6), vse pomožne vrvice, en cepin in en 
ledni vijak, plaz pa nama je odnesel še bivak vrečo.

Nesthorn je visok 3824 metrov, severna stena pa je 
visoka 900 metrov. Smer, ki sva jo preplezala, je prven
stvena, ocenila sva jo z ED VI+A1 80 stopinj, imenova
la pa sva jo smer Jeffa Haleva. _ . .

Zvone Požgaj



REZULTATI:
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GOBARSKA

»Včeraj sem pa nabral košaro 
cigančkov.«

»Koliko jih je pa bilo?«
»Za 1500 bekerelov!«

SREČNEŽ

»V ljubezni imam pa res stra
šansko srečo.«

»Kako pa to? Saj sploh nisi po
ročen.«

»No, saj prav zato.«

Znanstvenik se hvali svojemu 
prijatelju:

»Izumil sem računalnik, ki ima 
že nekatere človeške poteze!«

»Menda ne boš rekel, da zna 
misliti?«
»To ne. Toda-če naredi napako, 
jo pripiše drugemu računalniku.«

KADROVSKE
SPREMEMBE

AVGUST
PRIHODI
Mitar Peiovič EMB d. č.
Primož Štor OR prip. d. č.
Andrej Žontar EMB
Rok Jenko AO prip. d. č.
ODHODI
Darinka Borenovič EMB
Justin Grum EMB-Zalog

upokojen
Boris Trampuš EMB upokojen
Nadžefija Baltič AO
Ljiljana Mitrovič EMB-Zalog
Feliks Peskar EMB

inv. upokojen

TENIS

Prvi med ženskami: Katja Kovač in Savina Goličnik

Prehodni pokal 
Saturnusa

Ta ekipni turnir se je 7. in-8. 
septembra odvijal prvič, čez nekaj 
let pa bomo, upajo tenisači, že go
vorili o njem kot o »tradicionalnem«. 
Za prvič je bila udeležba dovolj do
bra, nastopilo je 10 ekip iz 6 pod
jetij: štiri iz Saturnusa, dve iz Žita, 
po ena iz Vulona, Toplarne, Inter- 
trade-a in Kliničnega centra. Na 
vse udeležence je naše igrišče, ki 
je dobro vzdrževano in ima tudi 
urejeno okolico, naredilo dober vtis.

Prehodni pokal je šel v Žito, ki 
sta ga zastopala Miha Ham in Mar
ko Svetina, druga je bila ekipa iz 
Intertrade-a, tretja pa ekipa iz Sa
turnusa (Ludvik Dornig in Edo Lam
pič).
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POGLED V ZGODOVINO

Saturnužani in avto-šport

kar tako, na ski rallyju je na primer 
zmagovalec dobil dve zimski gumi.

Interni rally je bil še enkrat orga
niziran ob Dnevu Saturnusa leta 
1978 v Zajčji dobravi. Sicer pa so 
te prireditve že prej prerasle okvir 
naše delovne organizacije; v sode
lovanju s Slovenija avtom je bil že 
leta 1974 izpeljan ABS rally (rally 
avto branže Slovenije) na Polže
vem, na katerem so sodelovale v 
glavnem vse delovne organizacije, 
ki so se ukvarjale s prodajo ali pro
izvodno avtomobilov ali avtomobil
skih delov. Takrat je bil sprejet tudi 
sklep o ustanovitvi AMD Slovenija 
avto, v katerega so se včlanili v 
glavnem tudi vsi ljubitelji avtomobil
skega športa iz Saturnusa. Neka
teri so v tem društvu tudi opravili 
izpite za sodnike na avtomobilskih 
tekmovanjih, med njimi na primer 
Franc Kisel in Lado Slak. Na nek 
način so bili prvi »malo-za-šalo- 
malo-zares« interni rallyji zametki 
danes velikega rallyja Saturnus - 
če nič drugega so bili seme, iz 
katerega je zrasla ideja.

Te spomine je iz 
rokava stresel Lado Sluga

Lado Sluga na spretnostni vožnji okrog tovarne v Mostah.

Pod tem soncem ni nič novega. Naš novo
pečeni AMD obljublja članom skiring; stari (po 
stažu) Saturnužani pa se še spominjajo podobne, 
prireditve izpred skoraj dveh desetletij.

Aprila leta 1972 (v zlatih časih 
dolgih sneženih zim) je ŠRD Sa
turnus organiziralo tekmovanje, 
imenovano Ski-rally. Takrat je bila 
smučarska sekcija precej aktivna, 
ljubitelji avto-moto športa pa so tu
di želeli priti na svoj račun. Nekaj 
je bilo takih, ki so celo že imeli 
nekaj izkušenj; dve posadki sta se 
že nekaj let prej s starima avto
mobiloma udeležili rallyja vetera
nov. Na saturnuškem ski rallyju pa 
so posadke tvorili pari voznik - 
smučar. »Proga« je tekla od Ljub
ljane do Planice, kjer so svoj del 
naloge opravili še smučarji. Ceste 
seveda niso bile zaprte, zato pa so 
organizatorji sprejeli stroga pravila, 
Kdor ni upošteval prometnih pred
pisov, je bil diskvalificiran. Postavili 
so tudi skrite kontrole na nekaterih 
mestih, in diskvalificiranih je bilo 
več kot uvrščenih. Čeprav je bila 
stvar zamišljena za zabavo, so 
povabili tudi predstavnike AMZS, 
da so dali nekaj strokovnih nasve
tov.

Podvig so avtomobilisti, takrat 
že organizirani v avto-moto sekcijo 
športnega društva Saturnus, v ne
koliko drugačni obliki ponovili tudi 
naslednje leto, ko so izpeljali Trim- 
rally po Dolenjski in Beli krajini. 
Sopotnik ali sopotniki (lahko jih je 
bilo tudi več) so morali na določe
nih mestih med potjo izvesti neka
tere vaje (npr. dviganje na drogu, 
streljanje z zračno puško) in men
da jim nikjer ni manjkalo gledalcev 
iz vrst sodelavcev. Avtomobile (naj
več je bilo fičkov, vmes pa tudi 
amiji, škode in še kakšen 1300, ki 
je bil takrat že kar »mašina«) so 
nekateri udeleženci skrbno sfrizira- 
li. Nagrade pa menda tudi niso bile

SATURNUŽANI VSEH TOZDOV, 
VČLANITE SE!

Začenja se zares! V naš AMD se lahko včlanite vsak torek in četrtek 
med 15. in 17. uro v prostoru ob vratarnici na Letališki. To velja samo za 
oktober, ker še ni dokončno odločeno, kako bo s prostorom. Kasneje pa 
se lahko včlanite na Letališki pri Janezu Milavcu (442-577, int. 275) ali pri 
Lilijani Nabergoj (442-577, int. 352).Članarine so enake kot za vsa AMD v 
Sloveniji, to je po novem 320 din za motorizirane člane, ki želijo imeti vse 
ugodnosti. Te pa so enake kot za vse člane AMZS:
- Moto revija
- popusti za storitve Službe za pomoč in informacije
- popusti za tehnične storitve
- brezplačen prevoz avtomobila v primeru okvare ali nesreče
- pravni nasveti

Morda pa se bo kdo želel včlaniti, čeprav nima avtomobila ali pa je 
trenutno še član v katerem drugem AMD. Najnižja možna članarina je 82 
din, ki pa večine naštetih ugodnosti ne prinaša.

AMD Saturnus pa namerava svojim članom nuditi še več. Razmišljamo o 
organizaciji šole dobre vožnje (vožnje v dežju, snegu, na ledu, koristni 
»prijemi« za večjo varnost pri vsakdanji vožnji itd.). Organizirati namera
vamo ogled enega od rallyjev za SP in ogled Formule 1. V okviru AMD bo 
verjetno mogoče opravljati izpite za športne funkcionarje. Organizirana bo 
tudi prodaja raznih izdelkov z napisom Rally Saturnus, na primer kon
fekcije in spominkov, po ugodnih cenah. Po vsej verjetnosti pa bomo imeli 
Saturnužani tudi svoj skiring, kombinacijo smučarskega tekmovanja in 
rallyja.

Več informacij o delu društva bomo objavili v naslednji številki; takrat 
bomo lahko morda že kaj povedali tudi o naslednjem Rallyju Saturnus.

AMD SATURNUS 
NUDI VEČ

GLAS SATURNUSA izdaja delavski svet 
DO Saturnus v nakladi 2400 izvodov. 
Uredniški odbor: Mensura Bašič, Zvone 
Debeljak, Brane Novak, Stojan Tršan, Ri
hard Gerbec, Silvo Baznik, Josip Lukša, 
Sandi Hvala.
Glavna, odgovorna in tehnična urednica 
Vita Cajnko Javornik. Naslov uredništva: 
Saturnus, Ob železnici 16,61110 Ljubljana, 
telefon 444-466 int. 225.
Tiskano v Saturnusu - oddelek tiska na 
papir.
Glasilo je brezplačno.
Po mnenju sekretariata za informiranje IS 
skupščine SRS, št. 412-1/72 z dne 
8. 9. 1975, je glasilo oproščeno temelj
nega davka na promet.
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